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Írásbeli választ igénylő kérdés

Dr. Kövér László
az Országgyű lés elnöke részére

Helyben

Tisztelt Elnök Úr !

„Mikor rendeződik a súlyos pszichiátriai beteg fiatalok intézményi ellátásának
helyzete?” címmel a Házszabály 91 . §-a alapján írásbeli választ igényl ő kérdést kívánok
benyújtani

Réthelyi Miklós
nemzeti erőforrásért felelős miniszterhez.

Tisztelt Miniszter Úr !

Az állampolgári jogok országgyűlési biztosának az AJB 627/2011 . számú ügyében tett
Jelentése a pszichiátriai betegségben szenvedő fiatalok helyzetéről, pszichiátriai
szolgáltatásokhoz való akadályozott hozzáférésér ő l szól . A konkrét ügyek kapcsán megindult
ombudsmani vizsgálatok megállapításai szerint az agresszív, veszélyeztet ő magatartású ,
speciális ellátást igénylő fiatalok részére hiányoznak azok az intézmények, ellátást biztosít ó
otthonok, amelyek hosszú távú gondozást biztosítanának .

Ezekben az esetekben olyan súlyos pszichés betegségekről van szó, amelyek miatt a szülők
számára gyermekük otthoni ápolása-gondozása aránytalan terhet és nehézséget jelent, viszont
a megfelelő szociális-pszichiátriai ellátás igénybevétele sem lehetséges, hiszen az elérhet ő
intézmények nem tudják, vagy nem akarják vállalni az ilyen beteg fiatalok elhelyezését .
Hiába léteznek (ma még megyei, illetve fővárosi) fenntartású pszichiátriai betegeket fogadó
otthonok, a speciális gondozást igényl ő betegeket általában ők sem tudják fogadni, valamint a
különböző nem állami fenntartási intézmények kapacitásai és szolgáltatásai sem alkalmasak
erre .



Ugyanakkor a betegek egészségügyi, mentális állapota megkövetelné a folyamatos é s
szakszerű ellátást, amihez jelenleg nem tudnak hozzájutni . Arról nem is beszélve, hogy a
család, a szülők részéről milyen aránytalan terheket jelent és milyen áldozatvállalást követel a
folyamatos otthoni ápolás megoldása.

A pszichiátriai betegek állapotuknak megfelelő ellátása alkotmányos jog. Az ombudsmani
Jelentés is kiemeli, hogy ez az alkotmányos jog, de az emberhez méltó élethez való jog se m
biztosított sem a betegeket, sem pedig az őket ellátó családjuk számára, hiszen a betegségb ő l
adódó problémákat és következményeket nem tudják a családtagok kezelni .

A Jelentés felhívja a figyelmet arra, hogy részben az intézményrendszerben meglév ő
kapacitásproblémák miatt lehetetlenül el a veszélyeztető magatartású pszichiátriai bete g
fiatalok ellátása. Arról van szó, hogy kevés az olyan intézmény, ami őket fogadná. De ha
lenne is ilyen intézmény elérhető távolságban, akkor sincsenek meg a megfelelő személyi é s
tárgyi feltételek e speciális betegcsoport megfelelő ellátásához .

A Jelentés alapján nem csak kapacitásproblémákról van szó, hanem hiányoznak azok a
jogszabályi előírások is, amelyek egyértelműen meghatároznák a súlyosan violens
pszichiátriai betegek intézményi elhelyezésének kereteit . A vonatkozó hatályos jogszabályok
nem adnak iránymutatást arra vonatkozóan, hogy mely intézmények feladata e speciális
betegcsoport ellátása, de többek között a kötelező intézeti gyógykezelés kapcsán is
pontosításra lenne szükség az állampolgári jogok országgy űlési biztosa szerint .

A kialakult helyzet és hiányosságok miatt Szabó Máté biztos úr is felkérte Önt, hogy tegy e
meg a megfelelő intézkedéseket . Ezzel kapcsolatban kérdezném a Miniszter Urat, hogy
mikorra várható az intézkedésekben foglaltak teljesítése, vagyis :

1. Mikorra várható a megfelelő jogszabályi keretek és rendelkezések kidolgozása ?

2. Mikorra várható a betegek megfelelő ellátását biztosító intézmények létrehozása, a
speciális működési feltételek kialakítása?

Várom megtisztel ő válaszát !

Budapest, 2011 . december 5 .

Szabó Tíméa
LMP
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